

*(Translated from Russian)*

**Observations and comments on the joint enquiry by the Special Rapporteurs on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression, Mr. La Rue, on the rights to freedom of peaceful assembly and of association, Ms. Kiai, on the situation of human rights defenders, Ms. Sekaggya, and on the independence of judges and lawyers, Ms. Knaul, concerning Mr. A. Tojiboy Ugli, Ms. V. Bajenova, Mr. D. Tikhonov and Mr. V. Husainov.**

1. According to the information received, on 6 December 2010, at approximately 10 a.m., a group of protesters gathered peacefully at Mustaqillik Square to demand the resignation of the President, the dismissal of the parliament and the holding of new elections. The protest was aimed at raising awareness of the human rights situation in the country.

**Comment:** The Special Rapporteurs' source misrepresents the facts. National legislation establishes a procedure for the approval of the organization and holding of assemblies, rallies, marches and demonstrations. However, Mr. A. Tojiboy Ugli, Ms. V. Bajenova, Mr. D. Tikhonov and Mr. V. Husainov had not received permission to hold a protest gathering.

On 6 December 2010, in proceedings against Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov, Yunusabad district criminal court, Tashkent, found, in conformity with article 9, paragraphs 1, 2, 3 and 4, of the International Covenant on Civil and Political Rights and articles 3, 5, 7, 9, 10 and 11, paragraph 1, of the Universal Declaration of Human Rights, to which Uzbekistan is a party, that those persons had taken part in an illegal demonstration at Mustaqillik Square, Yunusabad district, Tashkent.

During the proceedings, Mr. Tojiboy Ugli stated that, on 6 December 2010, having not received the necessary permission for the protest and aware that his action was illegal, he, together with Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov, organized a protest at Mustaqillik Square, Tashkent.

2. Shortly thereafter, Ministry of Internal Affairs officials allegedly interrupted the assembly requesting protesters to show their identity cards. A copy of the official notification of the protest was reportedly shown to the officials. However, protesters were asked to "roll up their posters and leave the square" if they wished not to be detained.

**Comment:** The allegation by the Special Rapporteurs' source that Ministry of Internal Affairs officials were given a copy of the official notification of the protest is unfounded.

During the court proceedings in respect of the illegal demonstration, Mr. Tojiboy Ugli stated that, on 6 December 2010, having not received the necessary permission for the protest and aware that his action was illegal, he, together with Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov, organized a protest at Mustaqillik Square, Tashkent.

3. It is reported that a group of unidentified persons allegedly separated protesters from the square and accompanied them to the Navoi street junction. They allegedly twisted the protesters' arms and forcibly pushed them into vehicles without number plates. More specifically, Mr. Abdillo Tojiboy Ugli, Ms. Victoriya Bajenova, Mr. Tikhonov Dmitriy Mikhaylovich and Mr. Husainov Vladimir Gumerovich were allegedly taken to Yunusabad district internal affairs office.

**Comment:** The Special Rapporteurs' source misrepresents the facts. The above-mentioned persons were taken to Yunusabad district criminal court, Tashkent, for proceedings brought in conformity with articles 3 and 5 of the Universal Declaration of Human Rights and articles 7 and 9, paragraphs 3 and 4, of the Covenant, for organizing an illegal demonstration. Furthermore, the militia officers did not subject Mr. Tojiboy Ugli, Ms.

Bajenova, Mr. Tikhonov or Mr. Husainov to any illegal or abusive treatment. They acted within their official remit, respecting the law and the rules for the treatment of offenders.

4. While in detention, we are informed that these persons were denied access to a lawyer, prevented from making a phone call and forced to turn off their mobile phones; prevented from drinking water, eating and using the washroom; placed in a small room with only one chair for four persons; and subjected to acts of harassment and intimidation, which included death threats.

**Comment:** The Special Rapporteurs' source misrepresents the facts. During the court's examination of the administrative case-file, neither Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov nor Mr. Husainov submitted any application for a lawyer.

Article 24 of the Constitution states, in line with article 6, paragraph 1, of the Covenant and articles 2, 3, 5, 7, 9, 10 and 11, paragraph 1, of the Universal Declaration of Human Rights, that "The right to life is the inalienable right of every person. Any infringement thereof constitutes the most serious crime." This right is protected by the law in Uzbekistan. No one may be arbitrarily deprived of his or her life, nor be subjected to torture and other cruel, inhuman or degrading treatment or punishment.

In line with article 9, paragraph 4, of the Covenant, Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov had the opportunity to avail themselves of their right to take proceedings before a court. Furthermore, in conformity with article 10, paragraph 1, of the Covenant, the above-mentioned persons were treated with humanity and with respect for the inherent dignity of the human person.

5. At approximately 7 p.m., these four activists were taken to Yunusabad district criminal court. It is reported that there were no witnesses inside the courtroom; that no evidence was presented against them; that they were denied access to legal representation; and that the court failed to inform them about the charges and the reasons for their detention. About 20 minutes later, the court found violations of article 201 of the Administrative Liability Code, which relates to the rules for the organization and holding of assemblies, rallies, marches and demonstrations. The court sentenced each activist for administrative violations and imposed large fines.

**Comment:** The Special Rapporteurs' source misrepresents the facts. Under Uzbekistan's legislation, as well as article 9, paragraph 3, of the Covenant, anyone suspected of having committed an offence shall be brought promptly before a judge or other officer authorized by law to exercise judicial power and shall be entitled to trial within a reasonable time. This was indeed the case on 6 December 2010 in respect of Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov.

Furthermore, the Special Rapporteurs' source does not refer to the fact that the proceedings brought against Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov were based on such grounds and in accordance with such procedure as are established by national law, in full conformity with article 9, paragraphs 1, 2 and 4, of the Covenant.

The Special Rapporteurs' source also did not refer to the fact that, in line with article 9, paragraph 4, of the Covenant, the right of Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov to take proceedings before a court was respected, in full compliance with domestic legislation and article 14, paragraph 1, of the Covenant.

The fines for the offence were set in line with article 201 of the Administrative Liability Code: Mr. Tojiboy Ugli was fined 3,481,450 sum, Ms. Bajenova was fined 2,984,100 sum, Mr. Tikhonov was fined 3,481,450 sum and Mr. Husainov was fined 2,984,100 sum.

The proceedings were held in open court, as required by article 10 of the Code of Civil Procedure (Open nature of court proceedings), which provides that: “All court proceedings shall be held in open session, except where this may jeopardize the protection of State secrets or trade secrets. (...) In all cases, the courts’ decisions shall be announced publicly.”

On 27 December 2010, Tashkent municipal criminal court upheld the decision of Yunusabad district criminal court of 6 December 2010.

The fact that Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov had committed the offences was substantiated by the administrative offence reports and other evidence from the administrative case-file.

6. It is reported that, on 31 October 2011, three unknown persons allegedly entered the private residence of Mr. Vladimir Husainov, confiscating personal items and making an inventory of his personal property. Two of these individuals were later identified as court officers from the Tashkent municipal and Mirabad district departments of internal affairs. The third person is said to be a member of the National Security Service.

**Comment:** The Act on the Enforcement of Judicial Acts and Acts of Other Bodies provides for the mandatory enforcement of judicial acts and acts of other bodies (or officials) who, in implementing their powers, have the right to oblige physical and legal persons to transfer funds or other property to third persons, to carry out specific actions in their favour or to refrain from carrying out such actions.

7. We are informed that on 4 April 2011, Mr. Abdillo Tojiboy Ugli participated in a gathering to raise awareness of human rights with workers from the Hamza district of Tashkent. He was subsequently detained by officials from the Hamza district internal affairs office and taken to the district court. He was accused of organizing an illegal meeting and fined unreasonably for violating the Administrative Liability Code. It is reported that Mr. Tojiboy Ugli was denied access to legal representation during the trial and that the court failed to provide any evidence to sustain its accusation.

**Comment:** The Special Rapporteurs’ source misrepresents the facts: there was no meeting on 4 April 2011 with workers from Hamza district, Tashkent, to raise awareness of human rights.

On that day, 4 April 2011, Mr. Tojiboy Ugli was at the Hamza district temporary employment office in Tashkent with persons who were looking for work. Having not received permission to hold an assembly, and having not informed the appropriate administration of the assembly, he held a propaganda meeting against Government policy.

The fact that Mr. Tojiboy Ugli had committed an offence was substantiated by evidence from witnesses Mr. Y. Erdashev, Mr. A. Jumaev, Mr. U. Egamberdiev and Ms. M. Umarov, the administrative offence report, and explanatory and other materials from the administrative case.

As a result of the proceedings in Hamza district criminal court, Tashkent, on 4 April 2011, Mr. Tojiboy Ugli was sentenced to administrative penalties under article 201 of the Administrative Liability Code in the form of a fine of 3,481,450 sum. The court’s decision was upheld by Tashkent municipal criminal court on 21 April 2011.

8. Without prejudging the accuracy of these allegations, serious concerns are expressed regarding the physical and psychological integrity of the aforementioned persons. Grave concern is further expressed that these allegations could form part of a systematic policy to arbitrarily prevent activists and human rights defenders from expressing their dissenting views, including those critical of the actions and policies of the Government.

**Comment:** The Special Rapporteurs' serious concerns regarding the physical and psychological integrity of Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov are unfounded.

The proceedings against Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov were based on such grounds and in accordance with such procedure as are established by national law, in full conformity with article 9, paragraph 1, of the Covenant.

The Special Rapporteurs' concern that the prosecution of Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov for their participation in an illegal demonstration could form part of a systematic policy to arbitrarily prevent activists and human rights defenders from expressing their dissenting views, including those critical of the actions and policies of the Government is also unfounded.

Uzbekistan adheres strictly to respect for article 12, paragraphs 1 and 2, of the Covenant, to which it is a party.

**Responses to the questions of the United Nations Special Rapporteurs in respect of the allegations concerning Mr. A. Tojiboy Ugli, Ms. V. Bajenova, Mr. D. Tikhonov and Mr. V. Husainov**

1. Are the facts alleged in the summary of the case accurate?

**Answer:**

The facts alleged in the summary of the case are not accurate.

2. Has a complaint been lodged by or on behalf of the alleged victims?

**Answer:**

Mr. A. Tojiboy Ugli, Ms. V. Bajenova, Mr. D. Tikhonov and Mr. V. Husainov lodged a complaint against the decision of Yunusabad district criminal court, Tashkent, of 6 December 2010, and the decision of Tashkent municipal criminal court of 27 December 2010. The complaint was dismissed and the court's decision was upheld.

Furthermore, Mr. Tojiboy Ugli lodged a complaint against the decision of Hamza district criminal court, Tashkent, of 4 April 2011 and the decision of Tashkent municipal criminal court of 22 April 2011. The complaint was dismissed and the court's decision was upheld.

3. Please indicate whether the aforementioned individuals were informed of the reasons for their arrest and detention as well as of the charges against them. Please provide information concerning the legal grounds for their arrest and detention as well as for the judicial proceedings against them. Please explain how these measures are compatible with international norms and standards as stated, inter alia, in the ICCPR.

**Answer:**

In line with article 9, paragraph 2, of the Covenant, Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov were informed of the reasons for their prosecution and the charges against them.

Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov were prosecuted for a violation of article 201 of the Administrative Liability Code (Violation of the procedure for the organization and holding of assemblies, rallies, marches and demonstrations), which states that: "Violation of the procedure for the organization and holding of assemblies, rallies, marches and demonstrations is punishable by a fine of between 60 and 70 times the minimum wage or administrative detention of up to 15 days."

In conformity with article 9, paragraph 4, of the Covenant, Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov had the opportunity to avail themselves of their right to take proceedings before a court. Furthermore, in line with article 10, paragraph 1, of the Covenant, they were treated with humanity and with respect for the inherent dignity of the human person.

All the measures taken in respect of Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov complied fully with international norms and standards, including those of the Covenant.

The administrative case-file against Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov confirms that all international norms concerning the right to a fair trial set forth in the Universal Declaration of Human Rights and the Covenant were respected.

4. Please indicate whether all detainees had access to their family, legal counsel, and medical personnel.

**Answer:**

Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov made no application for the presence of legal counsel, family members or medical personnel during the court's examination of the administrative case-file.

5. Please provide the details, and where available, the results of any investigation, and judicial or other inquiries carried out in relation to these cases. If no inquiries have taken place, or if they have been inconclusive, please explain why.

**Answer:**

No violation of any kind was allowed during the court's consideration of the administrative case-file against Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov. Hence, there was no need for any additional inquiry or court or other proceedings in respect of the case.

6. Please explain any measure taken by your Excellency's Government to ensure that the rights of the aforementioned persons to freedom of opinion and expression and to peaceful assembly have been protected.

**Answer:**

The right of Mr. Tojiboy Ugli, Ms. Bajenova, Mr. Tikhonov and Mr. Husainov to freedom of opinion and expression is enshrined in article 29 of the Constitution, which provides that: "Everyone has the right to freedom of thought, speech and opinion. Everyone has the right to seek, receive and impart any information, except information directed against the existing constitutional order and other restrictions specified by law."

The right of Uzbek citizens, including Mr. A. Tojiboy Ugli, Ms. V. Bajenova, Mr. D. Tikhonov and Mr. V. Husainov, to freedom of peaceful assembly is enshrined in article 33 of the Constitution, which provides that: "Citizens have the right to engage in public life by holding rallies, assemblies and demonstrations in accordance with the laws of Uzbekistan. Government bodies shall have the right to suspend or ban such events only where there are justified security considerations for so doing."

0227994302



O'ZBEKISTON RESPUBLIKASI  
BIRLASHGAN MILLATLAR TASHKILOTINING  
BO'LINMASI VA BOSHQA XALQARO  
TASHKILOTLARDAGI DOIMIY  
VAKOLATXONASI  
JENEVA



REPUBLIC OF UZBEKISTAN  
PERMANENT MISSION TO THE UNITED NATIONS  
OFFICE AND OTHER INTERNATIONAL  
ORGANISATIONS  
GENEVA

Route de Pré-Bois 20, P.O. Box 1853, 1215 Geneva 15

Tel.: (41-22) 799 43 00 Fax: (41-22) 799 43 02

UZ/UN/12-160

The Permanent Mission of the Republic of Uzbekistan to the United Nations Office at Geneva and Other International Organisations presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) and in reply to the letter of Mr. Frank La Rue, Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression, Mr. Maina Kiai, Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and of association, Ms. Margaret Sekaggya, Special Rapporteur on the situation of human rights defenders and Ms. Gabriela Knaul, Special Rapporteur on the independence of judges and lawyers, dated 31 January 2012 (Ref.#AL G/SO 214 (67-17) Assembly & Association (2010-1) G/SO 214 (107-9) G/SO 214 (3-3-16)) has the honour to convey attached «Observations and comments on the joint letter of the UN Special Rapporteurs with regard to Messrs. Abdillo Tojiboy Ougli, Dmitriy Tikhonov, Vladimir Husainov and Ms. Viktoriya Bajenova» and replies to the questions of the Special Rapporteurs, which were prepared by competent authorities of Uzbekistan.

In this connection the Permanent Mission draws the attention of the Office of the UN High Commissioner that the enclosed material contains detailed information and replies to all allegations relating to the above-mentioned persons.

The Permanent Mission of the Republic of Uzbekistan avails itself of this opportunity to renew to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights the assurances of its highest consideration.

OHCHR REGISTRY

15 JUL 2012

Recipients: SPD.....

.....  
.....  
.....

ENCLOSURE: 8 pages.

Geneva, 29 June 2012



Office of the United Nations  
High Commissioner for Human Rights  
GENEVA

0227994302

### **Замечания и комментарии**

**к совместному обращению спецдокладчиков ООН по вопросу о праве на свободу убеждений и их свободное выражение Ф.Ля Ру, по вопросу о положении правозащитников М.Секаггья, по вопросу о праве на свободу мирных собраний и ассоциаций М.Киаи и по вопросу независимости судей и адвокатов Г.Кнаул в отношении А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова**

1. Согласно полученной информации, 6 декабря 2010 года примерно в 10:00ч. группа протестующих мирно собралась на площади Мустакиллик с требованием отставки Президента, роспуска парламента и проведения новых выборов. Пикет был направлен на повышение информированности о ситуации с правами человека в стране.

**Замечание:** источник спецдокладчиков ООН искажает факты. Национальным законодательством предусмотрена процедура согласования организации и проведения собраний, митингов, уличных шествий и демонстраций. Однако А.Тожибой угли, В.Баженова, Д.Тихонов и В.Хусаинов разрешения на проведение пикета не получали.

6 декабря 2010 года Юнусабадский районный суд по уголовным делам города Ташкента, в соответствии со статьей 9 (1,2,3,4) Международного пакта о гражданских и политических правах (ПГПП) и статьями 3, 5, 7, 9, 10, 11 (1) Всеобщей декларации прав человека (ВДПЧ), участником которых является Узбекистан, в ходе судебного разбирательства установил, что А.Тожибой угли, В.Баженова, Д.Тихонов и В.Хусаинов находясь по адресу: город Ташкент, Юнусабадский район, площадь Мустакиллик участвовали в незаконной демонстрации.

Во время судебного разбирательства А.Тожибой угли подтвердил, что не получив соответствующего разрешения на проведение пикета, и, зная, что поступает незаконно, 6 декабря 2010 года совместно с В.Баженовой, Д.Тихоновым и В.Хусаиновым на площади Мустакиллик города Ташкента организовали пикет.

2. Вскоре после этого сотрудники Министерства внутренних дел, якобы, прервали собрание с требованием к протестующим представить свои удостоверения личности. Как сообщается, копия официального уведомления о протесте была представлена этим сотрудникам. Однако, протестующих попросили «убрать плакаты и покинуть площадь», если они хотят, чтобы их не задержали.

**Замечание:** утверждение источника спецдокладчиков ООН о том, что сотрудникам министерства внутренних дел была предоставлена копия официального уведомления о протесте, не соответствует действительности.

0227994302

В ходе судебного разбирательства, проведенного в связи с незаконной демонстрацией, А.Тожибой угли подтвердил, что не получив соответствующего разрешения на проведение пикета, и, зная, что поступает незаконно, 6 декабря 2010 года совместно с В.Баженовой, Д.Тихоновым и В.Хусаиновым на площади Мустакиллик города Ташкента организовали пикет.

3. Сообщается, что группа неизвестных лиц, якобы, отделила протестующих с площади и сопроводили их до перекрестка улицы Навои. Они, якобы, скрутили им руки и насильно затолкнули их в автомобили без номерных знаков. В частности, г-н Абдилло Тожибой Угли, г-жа Виктория Баженова, г-н Тихонов Дмитрий Михайлович и г-н Хусаинов Владимир Гумерович якобы, были доставлены в Юнусабадский районный отдел внутренних дел.

**Замечание:** источник спецдокладчиков ООН искажает факты. В соответствии со статьями 3 и 5 ВДПЧ и статьями 7 и 9 (3,4) МПГПП, для проведения судебного разбирательства по факту организации незаконной демонстрации вышеперечисленные лица были доставлены в Юнусабадский районный суд по уголовным делам города Ташкента.

При этом, со стороны сотрудников милиции никакого противоправного и грубого обращения в отношении А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова не применялось. Сотрудники действовали в рамках должностных обязанностей, соблюдая нормы закона и правил обращения с нарушителями.

4. Сообщается, что находясь в заключении, эти лица были лишены доступа к адвокату и возможности сделать телефонный звонок, их заставили выключить мобильные телефоны; им не давали воды, еду и воспользоваться туалетом; они были помещены в небольшой комнате с только одним стулом для четырех человек; подвергались оскорблениям и запугиванию, включая угрозы смерти.

**Замечание:** источник спецдокладчиков ООН искажает факты. Во время рассмотрения административного материала на судебном заседании А.Тожибой угли, В.Баженова, Д.Тихонов и В.Хусаинов ходатайство о приглашении адвоката не представляли.

В соответствии со статьей 6 (1) МПГПП и статьями 2, 3, 5, 7, 9, 10 и 11 (1) ВДПЧ, в статье 24 Конституции Республики Узбекистан записано: «Право на жизнь есть неотъемлемое право каждого человека. Посягательство на нее является тягчайшим преступлением». Это право охраняется законодательством Узбекистана. В Узбекистане никто не может быть произвольно лишен жизни, никто не может подвергаться пыткам или жестоким, бесчеловечным или унижающим его достоинство обращению и наказанию.

0227994302

В соответствии со статьей 9 (4) МПГПП, А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонову и В.Хусаинову была предоставлена возможность реализовать свое право на разбирательство их дела в суде. При этом, в соответствии со статьей 10 (1) МПГПП в отношении вышеуказанных лиц было обеспечено гуманное обращение и уважение достоинства, присущего человеческой личности.

5. Примерно в 7:00 вечера эти четверо активистов были доставлены в Юнусабадский районный суд по уголовным делам. Сообщается, что свидетелей в зале суда не было, против них не было представлено ни одного доказательства, им было отказано в доступе к адвокату, а также то, что суд не сообщил им об обвинениях и причинах задержания. Около 20 минут спустя, суд установил нарушение статьи 201 Кодекса об административной ответственности по правилам организации и проведения собраний, митингов, уличных шествий или демонстраций. Суд вынес приговор в отношении каждого активиста за административные правонарушения и наложил большой штраф.

**Замечание:** источник спецдокладчиков ООН искажает факты. Согласно законодательства Узбекистана, а также статьи 9 (3) МПГПП, в Узбекистане каждое лицо, подозреваемое в нарушении закона, в срочном порядке доставляется к судье или к другому должностному лицу, которому принадлежит по закону право осуществлять судебную власть, и имеет право на судебное разбирательство в течение разумного срока. Именно это было применено 6 декабря 2010 года в отношении А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова.

При этом, источник спецдокладчиков ООН не указывает на тот факт, что судебное разбирательство в отношении А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова базировалось на таких основаниях и в соответствии с такой процедурой, которые установлены законом Республики Узбекистан, что полностью отвечает положениям статьи 9 (1,2,4) МПГПП.

Источник спецдокладчиков ООН также не указывает на тот факт, что в соответствии со статьей 9 (4) МПГПП в полном объеме было реализовано право А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова на разбирательство их дела в суде, который прошел в полном соответствии с законодательством Узбекистана и статьей 14 (1) МПГПП.

Размер штрафа для нарушителей был установлен в соответствии со статьей 201 Кодекса Республики Узбекистан об административной ответственности: А.Тожибой угли - 3,481,450 узбекских сумов, В.Баженова - 2,984,100 узбекских сумов, Д.Тихонов - 3,481,450 узбекских сумов и В.Хусаинов - 2,984,100 узбекских сумов.

0227994302

Судопроизводство происходило в открытой форме, что определено статьей 10 «Гласность судебного разбирательства» Гражданского процессуального кодекса Республики Узбекистан, которая гласит: «Разбирательство дел во всех судах открытое, за исключением случаев, когда это противоречит интересам охраны государственных секретов или коммерческой тайны...Решение суда во всех случаях оглашается публично».

Постановлением Ташкентского городского суда по уголовным делам от 27 декабря 2010 года решение Юнусабадский районный суд по уголовным делам города Ташкента от 6 декабря 2010 года было оставлено без изменений.

Совершение правонарушения А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихоновым и В.Хусаиновым было доказано объяснительными, протоколами об административном правонарушении и другими материалами административного дела.

6. Как сообщается, 31 октября 2011 года, трое неизвестных лиц, якобы, вошли в квартиру Владимира Хусаинов, конфисковав личные вещи и сделав опись его личной собственности. Два из этих людей как впоследствии было установлено, являлись судебными исполнителями Ташкентского городского и Мирабадского районного отделов внутренних дел. Третье лицо предположительно считается сотрудником Службы национальной безопасности.

**Замечание:** Закон Республики Узбекистан «Об исполнении судебных актов и актов иных органов» предусматривает принудительное исполнение судебных актов, а также актов иных органов (должностных лиц), которым при осуществлении установленных законом полномочий предоставлено право возлагать на физических или юридических лиц обязанности по передаче другим лицам денежных средств и иного имущества либо совершению в их пользу определенных действий или воздержанию от совершения этих действий.

7. Сообщается, что 4 апреля 2011 года, г-н Абдулло Тожибой Угли принял участие в собрании с работниками Хамзинского района г.Ташкента по повышению осведомленности о правах человека. Впоследствии он был задержан сотрудниками Отдела внутренних дел Хамзинского района и доставлен в районный суд. Он был обвинен в организации незаконной встречи и необоснованно оштрафован за нарушение Кодекса об административной ответственности. Сообщается, что г-ну Тожибою было отказано в доступе к адвокату в ходе судебного разбирательства, а также то, что суд не обеспечил доказательствами для поддержания своего обвинения.

0227994302

**Замечание:** источник спецдокладчиков ООН искажает факты: собрание с участием работников Хамзинского района г.Ташкента по повышению осведомленности о правах человека 4 апреля 2011 года не проводилось.

В этот день, 4 апреля 2011 года А.Тожибой угли, находясь в пункте временного трудоустройства Хамзинского района города Ташкента среди граждан пришедших в поисках работы, не получив соответствующего разрешения на проведение собрания, а также не предупредив об этом соответствующие административные органы, провел агитационное собрание против политики, проводимой государством.

Совершение правонарушения А.Тожибой угли было доказано показаниями свидетелей Ё.Эрдашева, А.Джумаева, У.Эгамбердиева и М.Умаровой, протоколом об административном правонарушении, объяснительными и другими материалами административного дела.

По итогам разбирательства 4 апреля 2011 года в Хамзинском районном суде по уголовным делам города Ташкента, А.Тожибой угли был подвергнут административному взысканию по статье 201 Кодекса об административной ответственности Республики Узбекистан к штрафу в сумме 3,481,450 сумов. Решение суда было оставлено без изменений постановлением Ташкентского городского суда по уголовным делам от 21 апреля 2011 года.

8. Без вынесения предварительной оценки о соответствии этих утверждений действительности, вызывает серьезные опасения физическая и психологическая неприкосновенность вышеупомянутых лиц. Серьезная озабоченность также выражается тем, что эти обвинения могут стать частью систематической политики по произвольному препятствованию выражению активистами и защитниками прав человека своего особого мнения, в том числе критического в отношении действий и политики Правительства.

**Замечание:** серьезные опасения спецдокладчиков ООН о физической и психологической неприкосновенности А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова не имеют под собой оснований.

Привлечение к ответственности А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова за правонарушение было осуществлено на таких основаниях и в соответствии с такой процедурой, которые установлены законом Республики Узбекистан, что полностью отвечает положениям статьи 9 (1) МПГПП.

Озабоченность спецдокладчиков ООН по поводу того, что привлечение к ответственности А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова в связи с их участием в незаконной

0227994302

демонстрации может стать частью систематической политики по произвольному препятствованию выражению активистами и защитниками прав человека своего особого мнения, в том числе критического в отношении действий и политики правительства Узбекистана, также является безосновательной.

Узбекистан строго придерживается выполнения статьи 19 (1,2) МПГПП, участником которого является.

### Ответы

на вопросник спецдокладчиков ООН в связи с утверждениями в отношении А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова, В.Хусаинова

1. Являются ли утверждаемые факты, приведенные в вышеуказанном резюме дела, достоверными?

**Ответ:**

Факты, изложенные в вышеуказанном резюме дела, не являются достоверными.

2. Была ли подана формально жалоба утверждаемыми жертвами или от их имени?

**Ответ:**

А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихоновым и В.Хусаиновым была подана жалоба на постановление Юнусабадского районного суда по уголовным делам города Ташкента от 6 декабря 2010 года и постановление Ташкентского городского суда по уголовным делам от 27 декабря 2010 года. Указанная жалоба оставлена без удовлетворения, а постановление суда без изменения.

Кроме того, А.Тожибой угли подавал жалобу на решение Хамзинского районного суда по уголовным делам города Ташкента от 4 апреля 2011 года и постановление Ташкентского городского суда по уголовным делам от 22 апреля 2011 года. Указанная жалоба также оставлена без удовлетворения, а постановление суда без изменения.

3. Пожалуйста, укажите, если вышеуказанные лица были проинформированы о причинах их задержания и заключения под стражу, а также обвинениях, выдвинутых против них? Пожалуйста, предоставьте данные в отношении правовой основы для их задержания и заключения под стражу, а также судебного разбирательства против них. Пожалуйста, разъясните, как эти меры соответствуют международным нормам и стандартам, определенным, в т.ч. в Международном пакте о гражданских и политических правах.

0227994302

**Ответ:**

В соответствии со статьей 9 (2) Международного пакта о гражданских и политических правах А.Тожибой угли, В.Баженова, Д.Тихонов и В.Хусаинов были проинформированы о причинах их привлечения к ответственности, а также обвинениях, выдвинутых против них.

А.Тожибой угли, В.Баженова, Д.Тихонов и В.Хусаинов были привлечены к ответственности за нарушение статьи 201 «Нарушение порядка организации, проведения собраний, митингов, уличных шествий или демонстраций» Кодекса Республики Узбекистан об административной ответственности, которая гласит: «Нарушение порядка организации или проведения собраний, митингов, уличных шествий или демонстраций - влечет наложение штрафа от шестидесяти до восьмидесяти минимальных размеров заработной платы или административный арест до пятнадцати суток».

В соответствии со статьей 9 (4) МПГПП, А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонову и В.Хусаинову была предоставлена возможность реализовать свое право на разбирательство их дела в суде. При этом, в соответствии со статьей 10 (1) МПГПП в отношении вышеуказанных лиц было обеспечено гуманное обращение и уважение достоинства, присущего человеческой личности.

Все меры, предпринятые в отношении А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова, полностью соответствовали международным нормам и стандартам, определенным, в т.ч. в Международном пакте о гражданских и политических правах.

Документы административного дела А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова подтверждают, что все международные нормы, касающиеся права на справедливое судебное разбирательство, установленные во Всеобщей декларации прав человека и МПГПП, были соблюдены.

4. Пожалуйста, укажите, о предоставлении всем задержанным доступа к членам их семей, адвокату и медицинскому персоналу.

**Ответ:**

Во время рассмотрения административного материала на судебном заседании А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихоновым и В.Хусаиновым ходатайств о приглашении адвоката, членов семей и медицинского персонала представлено не было.

5. Пожалуйста, предоставьте подробные данные и имеющиеся результаты любого расследования, а также судебного или других разбирательств, осуществленных в отношении данного дела. Если

0227994302

никакое расследование не проводилось или расследование было незавершенным, то, пожалуйста, объясните причины.

**Ответ:**

При рассмотрении административного материала А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова в судебном заседании какие-либо нарушения любого характера не были допущены. Поэтому в дополнительном расследовании, а также судебном или другом разбирательстве, осуществленных в отношении административного дела А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова, необходимости не было.

6. Пожалуйста, разъясните любые действия Вашего Правительства по обеспечению защиты прав вышеуказанных лиц на свободу мнения и самовыражения и свободу мирных собраний.

**Ответ:**

Право граждан Узбекистана, в том числе А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова, на свободу мнения и самовыражения закреплено в статье 29 Конституции Республики Узбекистан, которая гласит: «Каждый имеет право на свободу мысли, слова и убеждений. Каждый имеет право искать, получать и распространять любую информацию, за исключением направленной против существующего конституционного строя и других ограничений, предусмотренных законом».

Право граждан Узбекистана, в том числе А.Тожибой угли, В.Баженовой, Д.Тихонова и В.Хусаинова, на свободу мирных собраний закреплено в статье 33 Конституции Республики Узбекистан, которая гласит: «Граждане имеют право осуществлять свою общественную активность в форме митингов, собраний и демонстраций в соответствии с законодательством Республики Узбекистан. Органы власти имеют право приостанавливать или запрещать проведение этих мероприятий только по обоснованным соображениям безопасности».